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همه خودروهای برقی از چین وارد می شود 
 مدیر طرح خودروهای برقی وزارت صمت گفت: همه خودروهای 
برقی از چین وارد می شود اما گروهی از این خودروها در مجموعه 
خودروهای اروپایی قرار دارد البته اینها هم جزء خودروی لوکس 
محسوب نمی شوند و قیمت شماری از ۲۰ هزار یورو تجاوز نمی کند. 
حسن کریمی  سنجری، مدیر طرح خودروهای برقی وزارت صمت 
در گفت وگو با خبرنگار ایلنا درباره مبادی واردات خودروهای برقی 
گفت و توضیح داد: همه خودروهای برقی از چین وارد می شود اما 
گروهی از این خودروها در  مجموعه خودروهای اروپایی قرار دارد 
البته اینها هم جزء خودروی لوکس محسوب نمی شوند و قیمت 
ش��ماری از ۲۰ هزار یورو تجاوز نمی کند. وی افزود: خودروهای 
برقی اروپایی که به ایران وارد می شود در چین تولید می شود اما با 
برندهای اروپایی از قبیل فولکس واگن، اشکودا، داچیا و تولید آنها 
در چین تحت لایس��نس این ش��رکت ها انجام می شود و به دلیل 
تحریم بودن ایران از مبادی غیر از کش��ورهای اروپایی به ایران 
می آیند.   مدیر طرح خودروهای برقی وزارت صمت در پاس��خ به 
این پرسش که چرا وزارت صمت برای عبور از خودروهای بنزینی 
در اقدام��ی محافظه کارانه تر به خودروهای هیبریدی روی نیاورد 
و اصرار به برقی سازی با همه چالش های احتمالی داشت، گفت: 
خودروهای هیبریدی در سال های گذشته به دلیل دغدغه ای که 
نسبت به زیرساخت های موردنیاز برای برقی سازی حمل و نقل در 
ایران وجود داشت به بازار خودروی کشور وارد شدند. وی ادامه داد: 
دولت ها و شرکت های خودروساز از چالش های خودروهای برقی 
می ترس��یدند چالش هایی مانند باتری، تامین برق، ایستگاه های 
شارژ در حالی که این چالش ها در دنیا حل شده و دنیا از خودروهای 

هیبریدی عبور کرده است. 

   تسلا باز هم به جنگ رفت!
  تسلا از مشوق های جدیدی از جمله یارانه های بیمه رونمایی کرد 
تا مصرف کنندگان را در بزرگ ترین بازار خودروی جهان و جایی 
که غول خودروی الکتریکی ایالات متحده در یک جنگ طولانی 
قیمت با رقبایی مانند بی وای دی است، جذب کند. به گزارش ایسنا، 
ش��رکت خودروس��ازی تسلا اعلام کرد که خریداران خودروهای 
سدان مدل ۳ و شاسی بلندهای مدل Y تا پایان ماه مارس مشمول 
حداکثر ۳۴۶۰۰ یوان ) ۴۸۰۷.۷۶ دلار( مشوق خواهند بود. از جمله 
مش��وق ها می توان به تخفیف ۸۰۰۰ یوانی در محصولات بیمه 
خودرو با مشارکت تسلا و ۱۰ هزار یوان تخفیف در صورت انتخاب 
تغییر رنگ توس��ط خریدار اش��اره کرد. تسلا همچنین برنامه های 
تامین مالی ترجیحی با زمان محدود ارائه می دهد که می تواند تا 

۱۶۶۰۰ یوان برای خرید مدل Y صرفه جویی کند. 

اخبار كوتاه

صنعت و تجارت

همکاری های صنعتی ایران و زیمباوهمجوز تجدید ارزیابی دارایی خودروسازان تسهیل شود 
 پ��س از اع��لام درخواس��ت وزی��ر صنعت، معدن و تج��ارت مبنی بر صدور مجوز 
افزایش سرمایه از محل مازاد تجدید ارزیابی دارایی های خودروسازان، حال دیوان 
محاس��بات نیز از وزیر اقتصاد خواس��تار تس��هیل صدور این مجوز ش��ده است. به 
گزارش ایسنا، اخیراً، عباس علی آبادی در نامه ای خطاب به محسن رضایی )دبیر 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا(، ضمن اشاره به نگرانی خودروسازان 
از بابت افزایش زیان انباش��ته و ش��مولیت ماده ۱۴۱ قانون تجارت برای س��ومین 
سال متوالی و همچنین عواقب ناشی از این زیان دهی بر سهامداران خرد و تأثیر 

قابل توجه معاملات دو نماد س��ایپا و ایران خودرو بر روند ش��اخص کل و کاهش ارزش دارایی های س��هامداران، 
خواس��تار صدور مجوز افزایش س��رمایه از محل مازاد تجدید ارزیابی دارایی ها برای دو ش��رکت بزرگ خودروس��از، 
به صورت معاف از مالیات )صرفاً برای یکبار( تا پایان تیرماه سال آینده شد. وزیر صنعت، معدن و تجارت، ضمن 
اشاره به شرایط حاکم بر صنعت خودرو کشور و افزایش زبان دو خودروساز بزرگ طی نیمه نخست امسال،  خروج 
از شمولیت ماده ۱۴۱ قانون تجارت از طریق کاهش زیان انباشته تا مهلت تعیین شده را غیرممکن  خوانده و تنها 
راهکار عملیاتی جهت این امر )خروج از شمولیت ماده ۱۴۱ قانون تجارت( را افزایش سرمایه از محل مازاد تجدید 

ارزیابی دارایی ها، اعلام کرده و خواستار احتساب معافیت مالی تا پایان تیرماه ۱۴۰۳، شده است. 

  مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرکهای صنعتی ایران در نشست با سفیر 
زیمباوه در تهران بر آمادگی کش��ورمان برای تعمیق روابط اقتصادی با زیمباوه 
با تأکید بر صنایع کوچک و متوس��ط تأکید کرد. به گزارش ایرنا ،فرش��اد مقیمی 
در دیدار با "برایت کوپمبا" س��فیر زیمباوه در تهران محورهای گس��ترش روابط 
اقتصادی و تجاری با این کشور را مورد بررسی و پیگیری قرار داد. وی، با اشاره 
ب��ه توانمندی ه��ای صنعتی کش��ورمان، افزود: بی��ش از ۵۲ هزار واحد صنعتی در 
مجموعه زیرس��اخت های تحت مدیریت س��ازمان صنایع کوچک و شهرک های 

صنعتی ایران در رش��ته فعالیت های مختلف صنعتی و تولیدی فعال اس��ت و ظرفیت بس��یار مناس��بی برای ارتقای 
روابط اقتصادی دو کشور به شمار می رود. مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران، اضافه 
کرد: آمادگی داریم تا زمینه بازدید هیأت های تجاری کشور زیمباوه از زیرساخت های صنعتی و واحدهای توانمند 
تولیدی ایران را با نگاه ویژه به ارتباط گیری کسب و کارهای دو کشور فراهم سازیم. مقیمی، آمادگی کشورمان 
را برای تأمین اقلام کالایی مورد نیاز زیمباوه اعلام کرد و گفت: زیمباوه در حوزه ارائه خدمات فنی و مهندسی، 
نوس��ازی و بهس��ازی صنایع، تأمین ماش��ین آلات و تجهیزات صنعتی و کش��اورزی، عارضه یابی و امکان سنجی و 

.... می تواند از توانمندی های ایران استفاده نماید.

راه و مسکن 

اخبار كوتاه

گزارشی در باره دلایل ورود چینی ها به بازار ساخت و ساز

چالش های ورود چین به بازار مسکن ایران
  گروه راه و مسکن: مسوولان دلیل ورود چینی ها به صنعت مسکن 
را افزایش س��رعت س��اخت عنوان کرده اند این در حالی اس��ت که 
به عقیده کارشناسان واگذاری زمین به مردم اصلی ترین راهکار 
برای سرعت بخشی به ساخت مسکن تلقی می شود. به گزارش 
»تجارت«، چند وقتی است ورود چینی ها به ساخت و ساز مسکن 
در کشور خبر ساز شده است و گاه و بی گاه از زبان مسئولان نیز 
این موضوع ش��نیده می ش��ود. رئیس جمهور از ابتدا ش��روع به کار 
دولت سیزدهم وعده داد که دولت طی ۴ سال ۴ میلیون مسکن 
می س��ازد که البته این وعده نیز طبق قانون جهش تولید مس��کن 
به مردم داده ش��د. از آن زمان تاکنون بیش از نیمی از عمر دولت 
تمام شده است و هنوز به صورت شفاف و روشن مشخص نیست 
چه تعداد از این مس��کن های وعده داده ش��ده، ساخته شده است. 
هرچند دولت روش های متنوعی را در پیش گرفته است تا مردم 
با سرعت بیشتری صاحب مسکن شوند؛ اما شواهد نشان می دهد 
همچنان سرعت واگذاری زمین و ساخت مسکن کند است و موانع 
دیگری همچون تأمین مالی طرح نیز باعث تشدید این وضعیت 
شده است. شاید به این دلیل است که این روزها آمدن شرکت ها، 
سرمایه و تکنولوژی چینی ها به کشور برای ساخت مسکن بیشتر 
ش��نیده می ش��ود. البته هم دولت و هم شهرداری تهران به دنبال 
این موضوع هس��تند و بارها مس��ئولان دولت و شهرداری به این 

موضوع اشاره کرده اند.

اهمیت تکنولوژی چینی ها در بازار مسکن ایران � 
به تکنولوژی چینی ها نیاز است یا خیر؟ به گفته مهرداد بذرپاش وزیر 
راه و شهرسازی، هدف از توافق با چینی ها برای ساخت مسکن در 
کشور بیشتر آوردن سرمایه در بخش ساختمان و جذب سرمایه گذار 
در این حوزه اس��ت. وزیر راه و شهرس��ازی این را هم عنوان کرد 
که ما در حوزه ساختمان و مسکن در تکنولوژی رشدهای خوبی 
داش��تیم و نیازمندی و وابس��تگی مان حداقلی است. بیشتر از آنکه 
به تکنولوژی نیاز داشته باشیم به منابع مالی نیاز داریم تا بتوانیم 
پروژه ها را س��رعت بیش��تری بدهیم. همزمان با مذاکرات دولت 
با چینی ها برای ورود به صنعت س��اخت و س��از کشور، شهرداری 
تهران نیز در پی دو س��فر علیرضا زاکانی ش��هردار تهران به چین، 
تفاهم نامه هایی را برای س��اخت واحدهای مس��کونی در تهران 
با ش��رکت های چینی امضا کرده اس��ت و به گفته زاکانی در این 

تفاهم نامه س��اخت ۲۰۰ هزار واحد مس��کونی به صورت صنعتی 
سازی و با انتقال تکنولوژی آمده است. زاکانی درباره تکنولوژی 
ساخت چینی ها گفت که با این تکنولوژی هم سرعت ساخت و هم 
عمر ساختمان ها افزایش پیدا می کند. همچنین حمیدرضا صارمی 
معاون شهرسازی و معماری شهرداری تهران درباره ساخت مسکن 
توسط چینی ها اظهار داشت: بر اساس این طرح زمین های ذخیره 
در بافت فرسوده تهران، برای محله سازی به روش کلید به کلید به 
چینی ها واگذار می شود. آن هم در چارچوب یوز انس به این معنا که 
با تأمین مالی ساخت، انتقال تکنولوژی نیز به تهران صورت خواهد 
گرفت. همچنین لطف الله فروزنده معاون اقتصادی شهردار تهران 
با اشاره به ضعف تکنولوژی ساخت در کشور گفت: ما تکنولوژی 
صنعتی س��ازی مسکن را نداریم، صنعتی سازی یعنی اینکه برای 
ما مسکن هایی یکساله می سازند و عمر مفید آن از ۴۰ سال به ۸۰ 

سال می رسد، بنابراین باید انتقال تکنولوژی انجام شود.

انتق���ادات ب���ه ورود تکنول���وژی چینی ها در س���اخت  � 
مسکن

طرح این موضوع انتقادات فراوانی را هم از سوی شرکت های 
س��اخت و س��از و هم کارشناس��ان حوزه مسکن در پی داشت به 

طوری که ایرج رهبر رئیس هیئت مدیره انجمن انبوه س��ازان 
کش��ور با گلایه از این اقدام عنوان کرد که حقیقتاً از نظر فنی، 
نیروی انسانی و مصالح ساختمانی و حتی تکنولوژی ما چیزی 
از چینی ها کم نداریم. حتی همان دو س��ه س��ال پیش س��وال 
کردی��م ک��ه مگر چینی ها چه تکنول��وژی می خواهند بیاورند؟ 
گفتند سیس��تم لارج پنل می خواهند بیاورند درحالی که ما این 
سیستم را مدت هاست کنار گذاشته ایم و از سیستم تونلی استفاده 
می کنی��م. یعن��ی در بحث تکنولوژی هم حتی ما جلوتر بودیم. 
همچنی��ن فرید نایینی، رئیس انجمن تولیدکنندگان و فناوران 
صنعت��ی س��اختمان، درباره انتق��ال تکنولوژی چینی و افزایش 
سرعت ساخت مسکن گفت: این داستان سریع سازی چینی ها 
هم از آن کلیشه های تبلیغاتی است که متأسفانه در اسناد ملی 
و لازم الاج��رای م��ا نیز مورد تحس��ین قرار گرفته اس��ت. البته 
نه اینکه چینی ها فناوری س��اخت س��ریع نداش��ته باشند. بلکه، 
متخصص��ان طراحی س��اختمان یا معم��اران به خوبی می دانند 
که اهداف پایه تولید یا س��ه گانه هزینه، زمان و کیفیت، ش��أن 
مستقل ندارند. بلکه، در تعامل هستند و یکی از مراحل مهم در 
طراحی، تنظیم مثلث بهینه برای پروژه اس��ت. نایینی توضیح 
داد ک��ه ه��رگاه کیفی��ت اولویت یابد بر س��رعت و هزینه تأثیر 

می گذارد. یا اگر سرعت اولویت یابد بر کیفیت اثر مستقیم و بر 
هزینه طی یک منحنی اثر می گذارد. بنابراین تمجید از سرعت 
به صورت مستقل بحث عامیانه و غیرتخصصی است. بازگشت 
بلندمرتبه سازی به بافت های فرسوده؟ فارغ از این انتقادات و 
تناقضاتی که در صحبت های دولتی ها و مس��ئولان شهرداری 
به چشم می خورد، به گفته معاون معماری و شهرسازی شهردار 
تهران، چینی ها برای س��اخت مس��کن در تهران قرار اس��ت بر 
روی بافت های فرسوده سرمایه گذاری کنند. این مسئله نشان 
می دهد که شهرداری تهران بار دیگر به دنبال بلندمرتبه سازی 
و افزایش تراکم در بافت های فرسوده است که به اعتقاد بسیاری 
از کارشناس��ان مش��کل ریزدانگی و معابر آن ها را پابرجا نگه 
می دارد. طبیعتاً با تکنولوژی که قرار اس��ت چینی ها وارد کنند 
و مس��ؤولان ش��هرداری نیز بر روی آن تاکید دارند، قرار نیست 
ساختمان های ویلایی و با طبقات کم ساخته شود که اگر این 
موضوع باش��د، نیازی به ورود تکنولوژی پیچیده ای هم نیس��ت 

که بخواهیم با چینی ها بر سر آن توافق کنیم. ب

بازآفرینی بافت های فرسوده  � 
رای بازآفرینی بافت ها فرسوده حتماً باید به کیفیت زندگی و اندازه 
بناها توجه ش��ود تا مش��کلات فعلی که در این مناطق وجود دارد 
تکرار نشود. در حال حاضر نیاز اساسی شهرهای کشور و به ویژه 
تهران در حوزه ساخت مسکن، زمین و بسته بودن کمربند شهری 
است که اجازه نمی دهد شهر گسترش پیدا کند. به اعتقاد بسیاری 
از کارشناسان، راه حل اساسی در ساخت مسکن در کشور، تأمین 
زمین و گسترش شهرهاست تا مردم خود مسکنشان را بسازند و 
جمعیت در س��طح ش��هر پخش شود. اما از ابتدا طرح نهضت ملی 
مسکن نیز افرادی به بهانه افزایش هزینه زیرساخت مانع از انجام 
این کار شدند. در حالی که در حال حاضر بخش زیادی از قیمت 
مسکن را قیمت بالای زمین تشکیل می دهد که با حذف آن مردم 
خود توانایی ساخت خواهند داشت. در مواردی که توانایی ساخت 
وج��ود ن��دارد می ت��وان با در اختیار قرار دادن تس��هیلات به مردم 
کمک کرد تا به صورت تدریجی بنای مورد نیاز خود را بسازند. با 
این روش ساخت مسکن در کشور بدون نیاز به حضور چینی ها و 
بلندمرتبه سازی، افزایش پیدا خواهد کرد و نفع آن نیز مستقیماً در 

جیب مردم وارد خواهد شد.

یک کارش��ناس اقتصادی گفت: کش��ور نیازمند دارو اس��ت؛ برهمین اس��اس به جای تهاتر نفت برای س��اخت و س��از، دارو وارد کنند و تهاتر نفت 
در حوزه س��اخت مس��کن، جلوه خوبی برای دولت نخواهد داش��ت. وحید ش��قاقی ش��هری کارش��ناس اقتصادی با بیان اینکه حوزه مس��کن درگیر 
مش��کلات کلان اس��ت، گفت: در حوزه مس��کن مس��ائل اقتصاد کلان پررنگ تر به چشم می خورد؛ شهرنشینی، اشتغال، آمایش سرزمین و توسعه 
متوازن از جمله مسائل حائز اهمیت برای بررسی موضوعات کلان کشور است. کارشناس اقتصادی در ادامه تاکید کرد: مشکلات کلان کشور 
مانند تورم بر حوزه مس��کن تأثیرات چش��مگیری خواهد داش��ت؛ اگر آمایش س��رزمین در کش��ور انجام می ش��د قطعاً با چنین آمار مهاجرت شهرها 

به روستاها مواجه نبودیم. 

مدیرکل راه وشهرس��ازی اس��تان تهران گفت: نرخ وام مس��کن تنها در اس��تان تهران ۲۰۰ میلیون تومان اس��ت و در س��ایر شهرهای تهران همانند 
استان های دیگر ۱۰۰ میلیون تومان تعیین شده است. حسین جنتی مدیرکل  راه وشهرسازی استان تهران گفت: در حال حاضر روند پرداخت 
تسهیلات ودیعه مسکن در استان تهران با توجه به همکاری بانک های عامل بهتر شده است اما همچنان در این شهروندان تهرانی با مشکل 
در بانک ها مواجه هس��تند. به گفته وی متقاضیان دریافت تس��هیلات تا س��قف ۲۰۰ میلیون تومان برای تهران و ۱۰۰ میلیون تومان برای س��ایر 
شهرهای این استان باید در سامانه saman.mrud.ir نام نویسی و مدارک مورد نیاز را بارگذاری کنند. او می گوید: تمامی متقاضیان و مستأجران 

باید در سامانه املاک و اسکان اطلاعات خود را ثبت کنند و قرارداد آنها معتبر و دارای کد رهگیری باشد. 

اعلام نرخ وام مسکن در تهران جلوه نامطلوب تهاتر نفت در حوزه ساخت مسکن 

برنامه بازسازی ۱۸۰۰ خانه در جریان سیل 
سیستان و بلوچستان

طبق اعلام بنیاد مسکن، بازسازی ۳۰۰ واحد مسکونی که تا کنون 
تخریب شده و ۱۵۰۰ واحد مسکونی نیازمند تعمیر از سیل سیستان 
و بلوچستان، به زودی با تامین اعتبار و حمایت دولت آغاز خواهد 
شد. به گزارش ایسنا، در جریان سیل اخیر جنوب استان سیستان 
و بلوچستان که گفته می شود ۱۹۴۷ روستای سیستان و بلوچستان 
تحت تاثیر س��یلاب قرار گرفته ۳۰۰ واحد مس��کونی تخریب و به 
۱۵۰۰ واحد خسارت وارد شده است. بنیاد مسکن اعلام کرده در 
کوتاه ترین زمان واحدهای خسارت دیده ساخته می شود تا مردم 
بتوانند در منازل خود اسکان داده شوند. هنوز رقم دقیق تسهیلات 
بابت بازسازی واحدهای خسارت دیده از سیل سیستان و بلوچستان 
مشخص نشده اما مطابق عملکرد سال جاری در دیگر نقاط کشور 
۳۵۰ میلیون تومان تسهیلات قرض الحسنه و ۸۰ میلیون تومان 
وام بلاعوض به واحدهای تخریبی پرداخت شده است. میزان وام 

نیز معمولا در هیات دولت مورد بررسی قرار می گیرد. 

    ۱۱۰ نمازخانه بین راهی 
تا پایان ۱۴۰۳ احداث می شود 

رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای از تکمیل و احداث 
۱۱۰ نمازخانه بین راهی بر اساس تفاهم نامه منعقد شده بین وزارت 
راه و شهرسازی و ستاد اقامه نماز تا پایان سال آینده خبر داد. داریوش 
امانی در نشست هم اندیشی "رانندگان، یاوران نماز" که با حضور 
رئیس ستاد اقامه نماز کشور و جمع کثیری از رانندگان بخش حمل و 
نقل جاده ای کالا و مسافر برگزار شد، اظهار داشت: ۴۰ باب نمازخانه 
بین راهی سال گذشته توسط این سازمان به بهره برداری رسید و 
بنا به درخواست ستاد اقامه نماز، این سازمان احداث ۷۰ نمازخانه 
بین راهی دیگر را نیز تقبل کرده است و تا پایان سال ۱۴۰۳، تعهد 
وزارت راه و شهرس��ازی مبنی بر س��اخت ۱۱۰ نمازخانه بین راهی 
اجرایی می شود. وی با قدردانی از تلاش های مجاهدانه رانندگان 
فعال در بخش حمل و نقل جاده ای بار و مس��افر، افزود: با وجود 
کمبود ناوگان و مسائل اقتصادی و معیشتی، رانندگان در دشوارترین 
شرایط آب و هوایی و به صورت شبانه روزی در حال خدمت رسانی 
به هموطنان خود هس��تند و وزیر راه  و شهرس��ازی ش��خصا پیگیر 
مشکلات رانندگان است و سازمان راهداری وحمل ونقل جاده ای 

نیز همواره در پی رفع این معضلات است. 

  گروه صنعت و تجارت: مهمترین چالش های صنعت آرایش��ی 
- بهداشتی و شوینده در ایران چیست؟ چرا ظرفیت های بالایی 
این صنعت در رش��د تولید در کش��ور تا کنون نقش زیادی ایفا 
نکرده است؟ مهمترین موانع در این زمینه چیست؟ به گزارش 
»تجارت«، به اعتقاد کارشناس��ان از مهم ترین مش��کلاتی که 
صنعت شوینده با آن روبه   رو است، قاچاق مواد شوینده و بهداشتی 
اس��ت ک��ه ه��ر از گاهی اخباری از کش��ف کالاه��ای قاچاق در 
شهرهای مختلف کشور به گوش می   رسد. درواقع این موضوع 
به یکی از مس��ائل جدی در این صنعت تبدیل ش��ده و بزرگی و 
حجم مبادلات این کالاها که بخشی از آن از مبادی غیرقانونی 
وارد ایران می ش��ود، نامش��خص اس��ت. محصولات ش��وینده 
تقلبی راهی بازارهای داخلی می   شوند و درنهایت سبب کاهش 
درآمدهای حاصل از کس��ب وکارهای قانونی داخلی می   ش��وند. 
ای��ن رون��د در نهای��ت موجب از بین رفت��ن رقابت منصفانه بین 
تولیدکنندگان داخلی و در کنار آن باعث بروز خطرات بهداشتی 
برای مصرف کنندگان می شود. از دیگر چالش   های این صنعت 
می توان به کیفیت ناپایدار برخی از محصولات ش��وینده داخلی 
و ناهماهنگی آنها با استانداردهای ملی و بین المللی اشاره کرد 
ک��ه بن��ا به گفته صاحب نظران، بای��د برای رفع این معضل فکر 
اساسی شود؛ چراکه این موضوع می تواند در کنار از دست رفتن 
بازار، اثرات منفی بر سلامت و بهداشت مصرف کنندگان داشته 
باشد و وقتی این محصولات راهی دیگر کشورها می شود، اثرات 
کیفیت نازل آنها دامنگیر کل صنعت کشور می شود. در عین حال 
افزای��ش نهاده های تولید، کمب��ود برخی از مواد اولیه موردنیاز، 
قیمت گذاری غیر کارشناسی، تحریم ها و... همگی دست به دست 
هم داده اند تا تولیدکنندگان س��ه حوزه دارویی، ش��وینده و حالا 
آرایشی- بهداشتی نتوانند همچون گذشته دست به تولید بزنند 

و محصولات شان را به بازار عرضه کنند.  

مانع قیمت گذاری � 
 از سوی دیگر صنایع شوینده، بهداشتی و آرایشی مدت   هاست با 
چالش قیمت گذاری محصولات شوینده دست به گریبان است. 
اگرچ��ه در هر بار افزای��ش قیمت محصولات، مصرف کنندگان 
تص��ور می کنن��د که این افزایش قیم��ت در جهت منفعت طلبی 
تولیدکنندگان است، اما از سوی دیگر تولیدکنندگان بر این باورند 
ک��ه ب��ا توج��ه به نرخ بالای ت��ورم و هزینه   های تولید، این میزان 
افزایش قیمت جوابگوی هزینه   ها نیست و درنهایت موجب ضرر 
و زیان تولیدکنندگان می شود. در شرایطی قیمت تولیدات شوینده 

و بهداشتی سالانه حدود ۲۵ درصد افزایش می   یابد که نرخ تورم 
در س��ال جاری از س��وی مرکز آمار ۴۴.۴ درصد اعلام ش��ده و این 
نشان می دهد که رشد تورم و هزینه   های تولید با قیمت تعیین شده 

از سوی دولت همخوانی ندارد. 

ارزیابی کارشناسی از چالش صنایع بهداشتی � 
 در ای��ن خص��وص علیرضا کیانی ، عض��و هیات نمایندگان اتاق 
تهران، دو راهکار موثر در مبارزه با کالای قاچاق در بخش آرایشی 
و بهداش��تی را »برخ��ورد ب��ا کالای قاچاق در س��طح عرضه« و 

»امکان پذیری پایش اصالت کالا توسط مصرف کنندگان« عنوان 
کرد. نایب رئیس انجمن صنایع شوینده، بهداشتی و آرایشی ایران 
با بیان اینکه تولید داخل توانس��ته اس��ت، بخشی از سهم کالای 
قاچاق در بازار را تصاحب کند، عنوان کرد که تولیدکنندگان نه با 
واردات بی رویه در این بخش موافق هس��تند و نه موافق اعمال 
ممنوعی��ت ۱۰۰درصدی در مقابل ورود محصولات آرایش��ی و 
بهداشتی هستند. علیرضا کیانی با اشاره به اینکه صنعت شوینده، 
آرایشی و بهداشتی از حیث ورود کالای قاچاق به کشور در دهه 
گذشته، چند مطلع زمانی را سپری کرده است، توضیح داد: سهم 
تولید داخلی در بازار شوینده ها تقریبا نزدیک به ۱۰۰درصد بوده و 
موضوع قاچاق چندان در مورد آن مطرح نیست. اما در مورد حوزه 
آرایشی و بهداشتی که شامل چهار بخش پوست، مو، آرایشی های 
رنگی و عطر و ادکلن است، گزارش ستاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز در س��ال ۱۳۹۶ حاکی از آن بود که ۶۳ درصد این بازار تحت 
سیطره کالای قاچاق بوده، ۷ درصد به واردات قانونی اختصاص 
داش��ته و ۳۰ درصد نیز از طریق تولید داخلی تامین   ش��ده اس��ت. 
او اف��زود: در س��ال ۱۳۹۷ پ��س از ممنوعیت واردات محصولات 
آرایشی و بهداشتی، فروش محصولات داخلی به شدت افزایش 
پیدا کرد. اما این طور نبود که سهم محصولات تقلبی و قاچاق در 
بازار به صفر رسیده باشد. اما اینکه اکنون اعلام  می شود قاچاق این 
محصولات به دلیل ممنوعیت واردات، بیشتر شده قابل پذیرش 
نیست؛ از آن جهت که در حال حاضر میزان تولید داخل به حدود 
دو برابر سال ۱۳۹۶ رسیده است و تولیدکنندگان توانسته اند بخشی 
از سهم واردات قانونی و قاچاق را به محصولات خود اختصاص 
دهند؛ بنابراین اندازه بازار قاچاق کمتر شده است. این عضو هیات 
نماین��دگان ات��اق تهران در ادامه توضیح داد: اکنون برخی بر این 
باورند که ورود کالای قاچاق و سهم این کالاها در بازار افزایش 

یافته که این گزاره قابل پذیرش نیست. 

»تجارت« از مهمترین چالش های صنعت آرایشی - بهداشتی گزارش می دهد

موانع تولید در صنایع بهداشتی 


